

[Texte]

**Mr. Paproski:** If you have that difficulty, we have regional directors, particularly in your area, who could assist the different groups in helping them put together a package, if that would be of any assistance to you. I know that these regional directors, who work for the Secretary of State, would be very helpful.

**Mr. de Jong:** What is the time span from, let us say, the application period to when a grant gets approved?

**Mr. Paproski:** I would say a minimum of six weeks. Of course, the maximum would depend on some of the problems that they may have but a minimum of six weeks is what we allow.

**Mr. de Jong:** What do you think the average would be?

**Mr. Kruhlak:** Mr. Chairman, the average is probably around seven and a half weeks. The average will be reduced in the next little while because we have in some parts of the country reduced some of the levels in the administrative system. For example, in the Prairies, we no longer have a regional office in Winnipeg. We pushed it down to the three provincial provinces and the regional directorates now exist on a provincial basis, so all the applications that come in will come directly, for example, from Edmonton to Ottawa for consideration without having to go through Winnipeg, which they have had to in the past. We anticipate that this will cut out anywhere from a week and a half to two weeks in the processing time.

**Mr. de Jong:** Good. The other section, Mr. Minister, that I am interested in is what sort of activities does the department see that it should legitimately get itself involved in in cases where you have a disturbing amount of racism; for example, some of the racial problems that erupted in Toronto in the last little while. Does the department see itself playing any role in that situation?

**Mr. Paproski:** Let me say this, my colleagues, that our complete directorate in the Secretary of State played a very active role in helping Cardinal Emmett Carter in the problems that arose in the Toronto area. Immediately, when he was named as the arbitrator in that particular dispute, our department felt obligated to see if there was anything we could do to help. So we put our staff at his disposal because the regional directors and the people in that particular area have a pretty good overview of all the problems in that particular area.

We, in turn, took it upon ourselves to phone His Eminence and he was very grateful insofar as the assistance that our department gave to helping solve—well, he did not solve all of the problems but at least they helped alleviate some of the aspects of the whole matter that was taking place in the Toronto area. At this time, and I am glad you mentioned it, I wish to congratulate the Secretary of State department and my own officials who took part in that particular thing. I would like to say so at this time so it will be in the Committee records that they did a great job. His Eminence was kind enough to mention the Secretary of State and the federal government's assistance in that particular incident.

[Traduction]

**M. Paproski:** Si cela vous pose des problèmes, nous avons, particulièrement dans votre secteur, des directeurs régionaux qui pourraient aider ces groupes à présenter une demande. Je sais que ces directeurs régionaux, qui relèvent du Secrétariat d'État, sont tout prêts à aider.

**M. de Jong:** Combien de temps faut-il prévoir entre la demande de subvention et son approbation?

**M. Paproski:** Je dirais un minimum de six semaines. Le maximum dépend évidemment des problèmes à résoudre, mais nous prévoyons en général un minimum de six semaines.

**M. de Jong:** Quelle serait, à votre avis, la moyenne?

**M. Kruhlak:** Monsieur le président, la moyenne serait probablement autour de sept semaines et demie. Cela devrait être diminué d'ici peu, car dans certaines régions du pays, nous avons réduit le nombre d'échelons administratifs. Par exemple, dans les Prairies, nous n'avons plus de bureau régional à Winnipeg. Il y a maintenant des directions régionales dans chaque province qui soumettent directement les demandes à Ottawa, si bien que d'Edmonton, par exemple, on ne passe plus comme avant par Winnipeg. Nous pensons que cela réduira d'une semaine et demie à deux semaines le délai de réponse.

**M. de Jong:** Bien. D'autre part, monsieur le ministre, j'aimerais savoir quel genre d'activités le ministère pourrait envisager pour lutter contre certains cas sévères de racisme; par exemple, à Toronto, ces derniers temps. Le ministère estime-t-il qu'il puisse jouer un rôle quelconque dans une telle situation?

**M. Paproski:** Sachez, chers collègues, que toute notre direction générale, qui relève du Secrétariat d'État, a joué un rôle très actif en aidant le cardinal Emmett Carter, dans la région de Toronto. Dès qu'il a été nommé arbitre dans ce conflit, notre ministère s'est efforcé de voir s'il pouvait faire quelque chose pour l'aider. Nous avons donc mis du personnel à sa disposition, car les directeurs régionaux et les fonctionnaires qui travaillent dans cette région sont assez au courant de tous les problèmes.

Nous avons également pris l'initiative de téléphoner à Son Éminence, qui nous a beaucoup remerciés de l'aide apportée par notre ministère; si tous les problèmes n'ont pas été résolus, nous avons certainement aidé à améliorer la situation générale dans la région de Toronto. D'ailleurs, et je suis heureux que vous en ayez parlé, j'en profiterai pour féliciter le Secrétariat d'État et mes propres fonctionnaires qui ont participé à cette entreprise. Je veux que cela paraisse dans les délibérations du comité. Son Éminence a eu l'amabilité de signaler l'assistance du Secrétariat d'État et du gouvernement fédéral, dans cet incident.